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A gondolat 1962-ben született meg,
1966-ban tűzték ki a megnyitás időpont
já t 1971. április 2-án du. 2 órára, 1968- 
ban kezdték építeni, és most, a kitűzött 
időpontban, felszabadulásunk ünnepének 
előestéjén megnyílt a M a g ya r T u d o m á 
n y o s  A k a d é m ia  S ze g e d i B io ló g ia i K ö z 
p o n tjá n a k  az első ütemben felépült része. 
A teljes épületegyüttes 1973. december 
31-én lesz kész. Ez a 2,2 hektáron elte
rülő új létesítmény szervezetileg négy in
tézetből, a B io f iz ik a i  I n té z e t  bői, a B io k é 
m ia i In té z e tb ő l , a G e n e tik a i In té z e tb ő l  és 
a N ö v é n y é le t ta n i  In té z e tb ő l  áll. De ezeket 
egyetlen impozáns épületben, a labora
tóriumi épületben helyezték el. Ott 185 
laboratórium áll majd a kutatások ren
delkezésére, ebből 35 a bel- és a külföldi 
vendégek részére. Most a megnyitáskor 
kétszázan dolgoznak benne. A végleges 
létszám 500 lesz. E b b ő l a k u ta tó k  s zá m a  
150, a laboránsoké 200, a műszakiaké 50, 
az adminisztratív dolgozóké 30, a többiek 
pedig a segédszemélyzethez tartoznak. 
A központ kutatógárdája már együtt van: 
a kutatóknak több mint a fele 30 év 
alatti szakember.

Ezek a „személyi” adatok. De senkit 
sem lehet pusztán az „igazolványából” 
megismerni. Felkerestük hát azokat, akik 
közelebbit is tudnak mondani a Központ
ról: dr. S tr a u b  F. B ru n o  akadémikust, a 
Biológiai Központ főigazgatóját, H a lász  
Á r p á d  főigazgató-helyettest és a négy in
tézet igazgatóját, illetőleg igazgatóhelyet
tesét: dr. A l fö ld i  L a jo s t, az orvostudomá
nyok kandidátusát, dr. D én es  G ézá t, a 
biológiai tudományok doktorát, dr. F a r
ka s  G á b o rt, az Akadémia levelező tagját és 
dr. S za la y  L á sz ló t, a fizikai tudományok 
doktorát. Mi kérdeztünk, és ők örömmel 
beszéltek az „újszülött”-ről.

M iért v o lt r á  s z i jk s é g  ?
Napjainkban, amikor a biológia forra

dalmat él át, nálunk e tudományban el
maradás mutatkozott. A Magyar Tudo
mányos Akadémia 1962-ben felmérte, 
hogy nálunk a biológián belül mely ágak 
igényelnek fokozott támogatást. Az ered
mény az a következtetés volt, hogy a 
g e n e tik á n a k ,  a b io f iz ik á n a k  meg a b io k é 
m iá n a k  van erre leginkább szüksége, va
lamint a n ö v é n y é le t ta n n a k ,  a hazánkban 
különlegesen fontos mezőgazdaságra való 
tekintettel. De hogyan történjék e tudo
mányok gyors fejlesztése?

Mindenekelőtt számításba kellett ven
ni: e lm ú l t  a z  a z  idő , a m ik o r  e g y e tle n  k u 
ta tó  ö n m a g a  — vagy néhány emberből

álló csoportja — je le n tő s  e r e d m é n y t  é r 
h e t el. Napjaink példája: a DNS-sel kap
csolatos kutatások tulajdonképpen a ci- 
tológia — a sejttan — szintjén kezdőd
tek meg, és akkoriban senki sem gon
dolta, hogy a megoldást a fizika, a bio
kémia és a genetika e g y ü tte s e n  hozza 
meg. Igazi nagy eredményeket csak úgy 
lehet elérni, ha b iz to s í t ju k  v a la m e n n y i  
„ é rd e k e lt” tu d o m á n y  ö ssze fo g á sá t. Ezt a 
több tudományra kiterjedő — interdisz
ciplináris — kutatást a korszerű biológia 
sokkal jobban igényli, mint akár a fizika, 
akár a kémia, hiszen tárgya amazokénál 
jóval összetettebb történésekre, az anya
gi világ magasabb rendű mozgásformájá
ra terjed ki.

Figyelembe kellett vennünk a rendkí
vül k ö lts é g e s  m ű s z e r ig é n y t  is. Egyetlen 
olyan elektronmikroszkóp, amellyel a 
sejthártyán belüli szerkezetet is vizsgálni 
lehet, h á ro m m ill ió  forintba kerül. És ez 
még csak a szerkezetkutatást teszi lehe
tővé. Az é le t fo ly a m a to k  megismeréséhez 
még sok más műszerre is szükség van. 
Közülük azok, amelyek csak néhány száz
ezer forintba kerülnek, olcsónak számí
tanak, mert soknak az ára ugyancsak 
több millió forint.

A biológiai alapkutatásnak ezeket a 
korszerű feltételeit egyik eddigi színhelye 
sem tudja biztosítani: sem az egyetemek, 
sem — több ok m iatt— a Tihanyi Bioló
giai Kutatóintézet. Így született meg a 
döntés a szegedi központ létrehozására.

Az e rő k  m e g s o k s z o r o z ó d á s a
Igaz ugyan, hogy a központ n é g y  inté

zetből áll — erre igazgatási, adminisztra
tív szempontból szükség van —, de ezt 
az elhatárolódást a g y a k o r la tb a n  ig y e k 
s z ü n k  e l fe le j te n i . Már az épület megter
vezésénél is ügyeltünk rá, hogy megte
remtsük a több tudományág együttes 
munkájához szükséges föltételeket. Elein
te ugyan arra is gondoltunk, hogy min
den intézet egy-egy pavilonban kapjon 
helyet, de végül e g y e tle n  é p ü le t  mellett 
döntöttünk. Így a kutatók akarva-akarat- 
lan mindennap e g y m á sb a  ü tk ö z n e k  a fo
lyosón, a könyvtárban, az ebédlőben. Ha 
a biofizikus naponta találkozik a geneti
kussal, a növényfiziológussal és a kémi
kussal, a többféle tudás, gondolat nem
csak egyszerűen összeadódik, hanem m e g 
so k s zo ro zó d ik .

Továbbá: a té m á k  kiválasztásakor nem
csak az volt az alapelvünk, hogy olyan 
tudományos kérdéseket válasszunk, ame
lyek k o r s ze rű e k , h iá n y t  p ó to ln a k  és ame
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lyeknek vannak hazánkban szakembe
reik; arra is törekedtünk, hogy az intéze
tek témái minél jobban e g y m á sb a  k a p 
c so ló d ja n a k , ugyanazzal a problémával 
— más-más szemszögből — tö b b  intézet
ben is foglalkozhassanak. Sőt egy-egy 
nagy közös témánk, kísérleti anyagunk 
is lesz, amelyen a négy intézet közös ter
vek alapján dolgozik.

Az alapvető kutatói berendezések k ö 
zö se k , és általában szeretnénk elérni, 
hogy a műszerekre a kutatók ne „ülje
nek rá” — miként ez szokásos —, ha
nem azokat minél jobban használják ki, 
a közös munka javára. Az épületnek és 
benne a laboratóriumoknak a m ű s z a k i  
b e re n d e z é se  n a g y o n  jó . Kevés ilyen van 
Európában! A m ű s z e r r e l  való ellátottsá
gunk is eléri azt a kutatáshoz nélkülöz
hetetlen kritikus határt, hogy m in d e n t ,  
amit elengedhetetlenül szükséges, m eg  
tu d u n k  m é r n i  (ha válogatni nem tudunk 
is a műszerek között). Ha megoldódik az 
az anyagi jellegű gondunk, hogy a mű
szereket működtetni is tudjuk — a fenn
tartásra szánt összeg ugyanis egyelőre ke
vésnek látszik —, a korszerű kutatás kül
ső feltételei meglesznek.

Szegeden azt is meg szeretnénk való
sítani, hogy az intézetek v e z e tő  b e o sz tá sú  
k u ta tó in a k  id e jé t  n e  ra b o lja  e l az anyag- 
beszerzés, a jelentésírás, a leltárok ké
szítése és sok más adminisztratív jellegű 
teendő. Nálunk a tudományos problémá
kon kívül az összes különféle szervezési, 
gazdasági és adminisztratív jellegű teen
dők intézésére egy külön gárda áll „csa
tasorba” : a K ö z p o n ti  S zo lg á la t. Tulaj
donképpen ez teremti meg menet közben 
a kutatások m in d e n n a p i  anyagi föltételeit 
és ezen keresztül azt a lé g k ö r t is. amely
ben az emberek jól érzik magukat, öröm
mel és képességeik mozgósításával dol
goznak.

A té m á k
Most csak azokról a kutatási progra

mokról szólunk, amelyekkel két, három, 
esetleg mind a négy intézetünkben fog
lalkozhatunk. Ilyen téma a b io ló g ia i s z a 
b á lyo zá s . a reg u lá c ió :  azoknak a mecha
nizmusoknak a feltárása, amelyek az éle
tet jelentő folyamatokat, az anyagcsere
folyamatokat irányítják. Ezeket különbö
ző s z in te k e n  kell vizsgálni. A legegysze
rűbb a m o le k u lá r is  szint. Erről már vi
szonylag sokat tudunk. A biológiának 
nagy eredménye volt, hogy feltárta az 
élet alapvető anyagainak, a nukleinsa- 
vaknak meg a fehérjéknek a fizikai és a 
kémiai természetét, és — a molekulák

szintjén — a fehérjék létrejöttének me
chanizmusát. De amit eddig tudunk, az 
tulajdonképpen csak a legegyszerűbb élő
lényekre, a v ír u s o k r a  és a b a k té r iu m o k 
ra  igaz biztosan, mert azoknak a vizsgá
latából derült ki. Hogyan megy végbe a 
molekulák közötti folyamatok szabályo
zása a fe j le t te b b  é lő lé n y e k b e n ?  Erről 
szinte semmit sem tudunk, pedig a kez
deti kísérletek arra mutatnak, hogy ez 
sok vonatkozásban különbözik a bakté
riumokétól. Ezzel a kérdéssel a Bioké
miai, a Növényélettani és a Genetikai 
Intézetben is foglalkoznak majd.

A szabályozórendszerek vizsgálatának 
következő szintje a se jt. A sejtben és — 
a többsejtű, bonyolult élőszervezetben — 
a belőlük közvetlenül felépülő s z ö v e te k 
b e n  már nagyon bonyolultak a folyama
tok. Alig tudunk valamit még az olyan 
a la p v e tő  kérdésekről is, hogy milyen re
gulációs kölcsönhatásban van a sejtmag 
a többi önálló sejtszervecskével, a mito- 
chondriumokkal, a kloroplasztiszokkal 
stb. (ezzel a problémával a Biokémiai In
tézet foglalkozik), hogyan lesz egyetlen 
sejtből egy egész szervezet, avagy miként 
differenciálódnak a sejtek különféle szö
vetekké, szervekké (ezt a Genetikai In
tézetben vizsgálják), milyen nukleinsa- 
vak és enzimek vesznek részt és milyen 
mechanizmus révén a sejtek anyagcseré
jében (ez a téma a Növényélettani In
tézeté).

A több millió, sőt milliárd sejtből fel
épülő s z e r v e z e tn e k  a szintjén a legbo
nyolultabbak. a legszerteágazóbbak a re
gulációs mechanizmusok. Itt nyitottak 
még az alapkérdések is. Bár tudjuk, hogy 
például az életfolyamatokat az idegrend
szer hangolja össze — a hormonális 
rendszerrel együtt —, de azt már nagyon 
kevéssé ismerjük, hogy ezt a sejtekben, 
a molekuláknak a szintjén miként teszi. 
Persze e problémakörből is csak egy-egy 
kérdést ragadhatunk ki. Az Ingerek, il
letőleg az ingerületek közvetítésében 
részt vevő kémiai anyagok némelyikét a 
Biokémiai Intézet „teszi a mikroszkóp 
alá”, a rovarok átalakulását (metamorfó
zisát) irányító hormonokat a Genetikai 
Intézetben veszik szemügyre. Ugyanott 
vizsgálják azokat a szabályozó mechaniz
musokat is, amelyek révén megváltoztat
hatók a búza tulajdonságai, hogy az ed
digieknél előnyösebb búzafajtákat tud
junk előállítani. Bepillantanak az im
munfolyamatok némely sajátosságába, is.

Tervbe vettük annak az elméletileg, is 
érdekes — mert számos vonatkozásban 
még ismeretlen — mechanizmusnak a 
vizsgálatát, amellyel a fo to s z in té z is  vég-i 
bemegy. Ez lesz Biofizikai In tézetünk1
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1. A központ első ütemben 
felépült részei 1: a labora
tóriumi főépület egyik szár
nya (itt lesz a Növényélettani 
Intézet és a Genetikai Inté
zet), 2: műhely, 3: üvegházak, 
4: robbanásveszélyes raktár. 
A második ütemben épül fel 
5: a laboratóriumi főépület 
másik szárnya (a Biokémiai 
Intézet és a Biofizikai Intézet 
otthona), 6: izotóplabor, 7: 
központi szolgáltatói épület

2. Az egyik laboratórium, 
amelyben a fotoszintézis me
chanizmusát kutatiák



S 4. Ebben a mélyhütőszekrény- 
ben, ha bekapcsolják, mínusz 

^ 90 C-fokos hideg lesz

5. Dohány a kémcsőben -  a 
dohánymozaikvírus tanulmá
nyozására

6. Ultrahang-készülék 
a Genetikai Intézetben

3. Ebből a modern készülék
ből csak ez az egy van ha
zánkban. Különféle optikai 
mérések elvégzésére, színké
pek készítésére alkalmas

7. Az épület állandó levegő
cseréjét, egyenletes hőmér
sékletét, a laborok számára 
vákuumot, sűrített levegőt 
stb.-t biztositó berendezések 
a „padláson”

8. Autoklávok különböző 
anyagok sterilizálására



Dr. Straub F. Bruno Halász Árpád

egyik témája, de a Növényélettani Inté
zet is részletesen foglalkozik vele (az 
előbbi molekuláris, az utóbbi ezen kívül 
sejt- és szövetszinten is), sőt a Biokémiai 
Intézet is érinteni fogja. A növényvilág 
ma a napenergia egy százalékát haszno
sítja a fotoszintézis során Ha e folyamat 
teljesebb megismerése nyomán csak egy 
e z r e lé k k e l  is sikerülne e hatásfokot ja 
vítani, ennek beláthatatlan következmé
nyei lennének az emberiség élelmiszer- 
ellátásában.

Folytathatnánk még a sort, de talán 
érdekesebb lesz, ha a többiről már az itt 
elért eredményekkel együtt számolunk 
majd be.

A k u ta tó k
A feltételek adva vannak. Ezen túl már 

minden a z i t t  d o lg o zó k o n  fordul meg. A 
kutatók zöme f ia ta l , és nem is szeret
nénk, ha intézeteink „megöregednének”. 
Az a fiatal, aki idejön, lehetőséget kap 
rá, hogy az itt töltött idő alatt, ha van a 
kutatáshoz tehetsége és szerencséje (mert 
a sikerhez az is kell), betörjön az élvo
nalba. De már az első napon megmond
juk neki: ez a lehetősége h á ro m -n é g y  
é v re  szól, akkor statisztikusan több mint 
50 százalékuknak to v á b b  k e ll  m e n n iü k  
más helyre, elsősorban az ip a rb a  és a 
m e ző g a zd a sá g b a , az a lk a lm a z o tt  kutatá
sok területére.

Ezt a tudósáramoltatást nagyon nyo
mós körülmények követelik meg. Ma
gyarországon rengeteg egyetemet végzett 
„laikus” dolgozik a kutatóintézetekben. 
Hiszen, aki az egyetemet elvégzi, még 
korántsem szakember. Mert nemcsak az 
elméleti alapok ismerete fontos. Azt is

kell tudni, hogy h o g y a n  k e l l  k u ta tn i ,  ho
gyan lehet egy-egy tudományos problé
mát m e g k ö z e lí te n i . Ennek m ó d s z e r é t kell 
megismerni ahhoz, hogy valaki a gyakor
latban alkotni tudjon. De hogyan ismer
je meg a kutatás módszerét az a fiatal
ember, akit az egyetemről egyenest egy 
megszabott feladat elé állítanak? A k u ta 
tásról fogalma sincs, és nincs is, aki meg
tanítsa rá, mert mindenkinek megvan a 
napi feladata, és azt el kell végeznie. 
Emiatt nem elég kedvező hazánkban az 
alkalmazott kutatás hatékonysága.

Szívesen kötnénk egyezményt is a ve
lünk kapcsolatban álló gyakorlati intéze
tekkel és üzemekkel: ne vegyenek fel 
frissen végzett diplomásokat, hanem v e 
g y é k  á t tő lü n k  a k u ta tá s b a n  m á r  ta p a s z 
ta l t  e m b e r e k e t, akár úgy is, hogy ők vá
lasszák ki. kit. A legjobbakat is odaad
juk. A kutatóközpontban a fiatalok meg
tanulhatják a tudományos kutatás mód
szerét. Külföldről érkező látogatóink e lő 
a d á so k a t tartanak majd a munkájukról 
az intézeten belül pedig különféle k u r z u 
so k a t, ta n fo ly a m o k a t  szervezünk, nem
csak nyelvek tanulására, hanem például 
a számítógépek megismerésére és hasz
nálatára is. (A kutatók képzését szeret
nénk a fejlődő külföldi országok — ven
dégül látott — fiataljaira is kiterjeszteni.)

A jó közérzet és a demokratikus lég
kör érdekében az alulról jövő kritika ér
vényesítésére bevezetünk egy kicsit külö
nös h á z i szokást is. a .S z e n tg y ö rg y -n a p i  
v á s á r t”. Minden évben Szentgyörgy-na- 
pon — amikor az egykori sommások el
szegődtek egy évre — a fiatal kutatók 
mindenféle megokolási kötelezettség nél
kül o t th a g y h a tjá k  azt a labort, amelyben 
addig dolgoztak (és ezzel persze az addi-

Dr. Alföldi Lajos
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Dr. Dénes Géza Dr. Farkas Gábor Dr. Szalay László
(Foták: Hornyánszky Katalin)

gi főnöküket is), és az é p ü le te n  b e lü l  
á tk é r h e t i k  m a g u k a t  a n é g y  in té z e t  b á r
m e ly ik é b e .  bármely más laborba, ha ott 
felfogadják őket.

B h a z a i  tu d o m á n y  
v é r k e r in g é s é b e n

Elsősorban a m ező g a zd a sá g , a z  é le lm i
s z e r -  és a g y ó g y sze r ip a r  felé fordulunk, 
és szoros kapcsolatot kívánunk kialakí
tani Szegeden az e g y e te m e k k e l .

Kapcsolataink egyik formájáról már 
szóltunk: a gyakorlat számára nevelünk 
szakembereket. Hiszen az akadémiai in
tézeteknek nálunk ma az a le g fo n to sa b b  
feladatuk, hogy k u ta tá s b a n  g y a k o r lo tt  
e m b e r e k e t  s z á llí ts o n  a z a lk a lm a z o tt  k u 
ta tá s  s zá m á ra . Ez az egyik fontos útja 
annak, hogy az elméleti kutatás — az 
alapkutatás — valóban termelőerővé vál
jék. (A gyakorlati intézeteket egyelőre 
nehéz „meggyőzni” arról — főként bér
gazdálkodási akadálya van a dolognak —, 
hogy tőlünk vegyék át a szakembereket.)

Másfelől: tu d o m á n y o s  té m á in k  kivá
lasztásakor figyelembe vettük, hogy m i
ly e n  k é r d é s e k  é r d e k l ik  a z  a lk a lm a z o tt  
k u ta tó in té z e te k e t , és azok megoldásában 
e g y ü tt  dolgozunk velük. Genetikai Inté
zetünk például vizsgálni fogja az enzim
szintézis szabályozását a sejtekben. Olyan 
enzimeket választ ki a vizsgálatra, ame
lyek a Gyógyszeripari Kutatóintézetet is 
érdeklik. Nekünk ez a munka alapkuta
tás, nekik az eredmények: a gyakorlat
ban közvetlenül felhasználható adatok. 
Hasonló meggondolás alapján választot
tuk ki genetikai kutatási célra a b ú zá t:  
a Dél-Alföldi Mezőgazdasági Kutatóinté

zetnek búzával végzett, közvetlen gyakor
lati célú munkájához keressük meg az el
vi alapot, magyarázatot. Együtt dolgo
zunk majd a Növényvédelmi és az Élel
miszeripari Kutatóintézettel is.

Az alkalmazott kutatóintézetekkel való 
kapcsolat megteremtésére felhasználjuk 
v e n d é g la b o r a tó r iu m a in k a t is. Elsősorban 
a mezőgazdasági intézetek kutatói számá
ra ajánljuk fel őket. Ha valamilyen — 
gyakorlati munkájuk során felmerülő — 
problémára nem tudnak választ adni, jöj
jenek hozzánk egy, két, három hónapra.

Az akadémiai intézetek közül nem egy 
csak kevés kapcsolatot tart az egyetemek
kel. Ezt a „szokást” mi nem vesszük át. 
Nagyon jó kapcsolatunk van a J ó z s e f  A t 
ti la  T u d o m á n y e g y e te m m e l és a S ze g e d i  
O rv o s tu d o m á n y i E g y e te m m e l. Tőszom
szédságunkban épül fel a tudományegye
tem új biokémiai, biofizikai, genetikai és 
mikrobiológiai tanszéke. Ez nagyon meg
könnyíti majd az együttműködést. Kap
csolatunk már ma is van: kutatóink
s z a k k o llé g iu m o k a t, a biológiai kutatások 
egy-egy kérdését részletesen ismertető 
foglalkozásokat tartanak az egyeteme
ken. Másfelől az utolsó éves egyetemi 
hallgatók n á lu n k ,  a vendéglaborokban is 
elvégezhetik majd a szakdolgozathoz, a 
diplomamunkához szükséges kísérleteket. 
Ez az egyetemnek is jó, mert a gond egy 
részét átvesszük tőle, és nekünk is jó, 
mert megismerjük a végzős hallgatókat, 
és kiválaszthatjuk közülük az „utánpót
lást” : azokat a fiatal embereket, akik 
megtalálják nálunk a biológiai kutatás 
hazánkban legkorszerűbb feltételeit — a 
többi pedig m ár tőlük függ.

összefoglalta: 
Ludas M. László
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